

Каким делает нас Слово Божие?

«Да будет *совершен* Божий человек, ко всякому доброму делу *приготовлен*» (2 Тим. 3:17)

В этом стихе ключевое значение имеют два слова: «совершен» и «приготовлен».

«Совершен» (греч. artios) – «годный», «полный», «такой, в ком нет недостатка». Таким бывает инструмент, точно подогнанный под свою работу.

«Приготовлен» (греч. exartizo): «снарядить полностью», «оснастить всем необходимым». Так говорили о корабле, готовом к плаванию, или о мастере, у которого под рукой все нужные инструменты.

Стих 16 говорит, *что* делает с нами Писание: учит, обличает, исправляет, наставляет.

Стих 17 объясняет, *ради чего*: чтобы Божий человек стал духовно зрелым и был готов к делу.

1. Кто такой «Божий человек» и что значит «да будет совершен»?

Вопросы:

- В Ветхом Завете «человеком Божиим» часто называли особых Божьих служителей – Моисея, Илию, Елисея. К кому обращает этот титул Ап. Павел в этом послании? Обоснуйте свой ответ. (1 Тим. 6:11, 1 Пет. 2:9)
- Какое духовное значение слова «совершен» в этом стихе? В чём разница между человеком, который просто не делает явных грехов, и человеком по-настоящему духовно зрелым? (Евр. 5:13-14, Еф. 4:13-14)

2. Что значит быть «приготовленным ко всякому доброму делу»?

Вопросы:

- «Приготовлен» – это образ снаряжённого в путь корабля, мастера со всеми инструментами или воина во всеоружии. Чего нам, христианам, чаще всего не хватает для служения – знаний, времени или чего-то ещё? Как это исправить? (Пс. 56:8, Рим. 12:1-2, 2 Тим. 2:21)
- Заметьте: «ко *всякому* доброму делу», а не к *некоторым*. Бывает ли, что мы охотно берёмся за одни добрые дела и игнорируем другие? О чём это говорит? (Тит. 3:1, Евр. 13:20-21)

3. Как Писание делает нас совершенными и приготовленными – и как нам отвечать?

Вопросы:

- Писание делает Божьего человека «совершенным» (зрелым) и «приготовленным» (снаряжённым). Каким образом это происходит? Если человек прочитает всю Библию от начала до конца, станет ли он таковым? Или нужно что-то ещё? (Ин. 13:17, Иак. 1:4, 2 Пет. 1:5-8, Пс. 1:2-3)
- Заметьте порядок: сначала «совершен» (внутреннее состояние), потом «приготовлен к делу» – что он делает. Почему нельзя поменять это местами? Можно ли поручать человеку служение раньше, «на вырост», если он ещё не стал зрелым? (1 Кор. 4:2, 1 Тим. 3:6, 1 Тим. 5:22, Лк. 6:43-45)
- Как проверить, ведёт ли чтение Библии христианина к настоящим делам, а не только к разговорам о вере? (Иак. 2:18, 1 Ин. 3:18)

What Does the Word of God Make Us?

“...That the man of God may be *complete*, thoroughly *equipped* for every good work” (2 Tim. 3:17)

In this verse, two words are especially important: “complete” and “equipped.”

“Complete” (Greek: *artios*) means “fit,” “complete,” “lacking nothing.” This is like a tool that is properly fitted for its work.

“Equipped” (Greek: *exartizo*) means “fully supplied,” “furnished with everything necessary.” This word can carry the idea of a ship prepared for a voyage, or a craftsman who has all the needed tools at hand.

Verse 16 tells us *what* Scripture does with us: it teaches, reproves, corrects, and instructs.

Verse 17 explains *why*: so that the man of God may become spiritually mature and ready for the work.

1. Who is the “Man of God,” and what does it mean that he may be “complete”?

Questions:

- In the Old Testament, special servants of God were often called “men of God” – Moses, Elijah, Elisha. To whom does the Apostle Paul apply this title in this epistle? Support your answer. (1 Tim. 6:11; 1 Pet. 2:9)
- What is the spiritual meaning of the word “complete” in this verse? What is the difference between a person who simply avoids obvious sins and a person who is truly spiritually mature? (Heb. 5:13-14; Eph. 4:13-14)

2. What does it mean to be “equipped for every good work”?

Questions:

- “Equipped” gives the picture of a ship prepared for the journey, a craftsman with all his tools, or a soldier fully armed. What do we as Christians most often lack for service – knowledge, time, or something else? How can this be corrected? (Ps. 57:7; Rom. 12:1-2; 2 Tim. 2:21)
- Notice: “for every good work,” not only for *some* good works. Does it happen that we gladly take up certain good works and ignore others? What does this reveal? (Titus 3:1; Heb. 13:20-21)

3. How does scripture make us complete and equipped – and how should we respond?

Questions:

- Scripture makes the man of God “complete” – mature, and “equipped” – furnished for the work. How does this happen? If a person reads the whole Bible from beginning to end, will he automatically become this kind of person? Or is something else needed? (John 13:17; Jas. 1:4; 2 Pet. 1:5-8; Ps. 1:2-3)
- Notice the order: first “complete” — the inner condition; then “equipped for the work” – what the person does. Why can we not reverse this order? Can a person be given ministry “to grow into it” if he has not yet become mature? (1 Cor. 4:2; 1 Tim. 3:6; 1 Tim. 5:22; Luke 6:43-45)
- How can we test whether a Christian’s reading of the Bible is leading him to real deeds, and not only to talk about faith? (Jas. 2:18; 1 John 3:18)